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„Tavasz van, tavasz van, gyönyörű tavasz,
A vén Duna karcsú gőzösökre gondol,
Tavasz van! Hallod-e? Nézd, hogy karikázik
Mezei szagokkal a tavaszi szél.” 
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Virágosat álmodtam
 
Édesanyám,
virágosat álmodtam,
napraforgó
virág voltam álmomban,
édesanyám,
te meg fényes nap voltál,
napkeltétől
napnyugtáig ragyogtál.

Ágh István



  Elemzés
  Kukorica piaci kilátások 
Alap kérdés a kukorica vetésterület alakulása.

Mértékadó szakértők szerint a vetésterület zsugorodása néhány évig még tart és valahol a 600-650 ezer hektár között 
találja meg a fenntarthatóan jövedelmező szintjét.

• Betakarított terület, ezer hektár, 1990-2030
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(Forrás: KSH és Erste Agrár előrejelzés)

• Globális kukoricamérleg, millió tonna
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(Forrás: IGC)

Kétséges Brazil termés

A brazil termésvárakozásokat többször is csökkentették, de – a csapadék függvényében – akár pozitív meglepetést is 
okozhat. Ukrajnában a kukorica vetésterülete 8–10 százalékkal csökkenhet éves szinten. Ha ez így történik, akkor is olyan 
magasak a készleteik, hogy hozni tudják az előző szezon exportteljesítményét, de kimaradnak a piacbővülésből. A másik, 
a napokban címlapra került lehetőség az, hogy Ukrajna készen áll az EU-val folytatott kereskedelem korlátozására, ha 
az betiltja be az orosz gabonaimportot. Ez utóbbi jelenléte sok-sok kérdőjelet vet fel e nélkül is. Ukrajna beleegyezett 
abba is, hogy a szomszédos országokon keresztül teherautók helyett tengeri úton exportálja a kukoricát Olaszországba és 
Spanyolországba, ami csökkenteni fogja a feszültséget a határon.

Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.Házunktája
„A szerződés kötelez, az adott szó megtart”  - Varga Ákos
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Piacmozgatók: Kína és Amerika

Bár igen unalmas, nagyon fontos, hogy tudjunk olvasni a világpiaci ármozgatók között. Aktuálisan a kínai és az USA 
rekordtermések miatt a globális termés az előrejelzések szerint ismét csúcsot dönt 1233,7 millió tonnával (+70,6 millió 
tonna vagy +6,1% év/év). A bőséges, megfizethető áron kínált készletek a fogyasztást történelmi csúcsra, 1222,0 millió 
tonnára emelik (+4,0 millió m/m; +4,0% év/év). A takarmányozási célú felhasználás 732,3 millió t (+4,7% év/év) és az ipari 
311,6 millió tonna (2,8%). Az Egyesült Államokban tapasztalható erős felhalmozódástól vezérelve (56,1 millió tonna; +62,4% 
y/y), a globális zárókészletek várhatóan 286,3 millió tonnára (+4,3%) nőnek, a kombinált kínai és amerikai készletek (229,9 
millió tonna) a világ összmennyiségének 80 százalékát teszik ki.

Az Európai piac

Az EU továbbra is a vezető importőr marad (21,7 millió tonna; -26,4% év/év). Mivel az EU csak 70–75 százalékban önellátó, 
nagyban függ az importáraktól. A behozatal immár közel 30 százaléka Ukrajnából érkezik. Az árgörbék most „szolgai 
módon” tükrözik vissza a kínálati túlsúlyt. Ennek oka, hogy igen alacsonyak az árutőzsdei kötésállományok. Ami viszont 
azért van, mert az értéktőzsdék szépen termelik a pénzt, most a részvényárakat hajtják felfelé. Amennyiben valami komoly 
világgazdasági gikszer történik, ez a helyzet gyorsan megváltozhat. Ez azonban egyelőre nyomokban sem látszik. Ukrajna 
a világ helyett az EU nagy beszállítójává vált kukorica tekintetében is. Ennek hatását a zsebünkön érezzük, de mit jelent 
számunkra az, hogy több mint 50 év után Brazília letaszítja az Egyesült Államokat a kukoricaexportőrök dobogójának 
tetejéről? Látszólag semmit, de érdemes a sorok között is olvasgatni. Valami van ugyanis a levegőben. Kína erőteljes 
függetlenedési törekvése az amerikai terményektől több dolgot is jelenthet. 2022-ben Kína megállapodást írt alá brazil 
gabona vásárlásáról, hogy csökkentse az Egyesült Államoktól való függőségét, és helyettesítse az orosz invázió által 
megszakított, Ukrajnából származó szállításokat. Az új megállapodás értelmében Brazíliából az első kukoricaszállítmányt 
2022 novemberében küldték el. A kínai beruházások és tőke már el is indult Brazília felé.

Alkalmazkodóképesség

A szántóföldi növénytermesztés válsága csak akkor lesz rövid távú jelenség hazánkban, ha gyorsan tudunk alkalmazkodni 
a kialakult gazdálkodási környezethez. Ehhez egyszerre kell egy sor fronton előre lépni. A talajélet javítása, piacszervezési 
feladatok, új, illetve háttérbe szorult kultúrák termelési és piaci ismereteinek elsajátítása, finanszírozási, fejlesztési, 
humánerőforrás-problémák megoldása. Akkor fogunk visszatérni a fenntartható növekedési pályára, ha új támaszokat 
építünk. Mindkét szó fontos. A fenntarthatóság kezd máris a mindennapjaink része lenni, például amikor töltjük az eGN-t. 
A növekedést pedig újra kell értelmeznünk. Nem az a siker kulcsa, ha két számjegyű hozamokat érünk el, hanem az, ha 
nyereségünket tudjuk növelni. A kukoricatermelésben sincs ez másként, mint másutt: tisztában kell lennünk a költség-
nyereség pontokkal, és energiáinkat ennek megfelelően elosztani. Régi vesszőparipám ez. Nem ismerjük eléggé a piaci 
mechanizmusokat, rájuk mondjuk, hogy kiszámíthatatlanok. Ez olyan, mint amikor ezer okot sorolunk, miért kell ragaszkodni 
a megszokott gazdálkodási szerkezethez.

(Forrás: Agrárágazat: Fórián Z.)
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  Összefüggés
  Állattenyésztés- takarmányozás- földterület 
A takarmányozásra használt gabonafélék többsége „takarmány minőségű gabona”, azaz nem azonos minőségű, mint az emberi 
fogyasztásra szánt élelmiszerek előállításához felhasznált gabonafélék. A haszonállatok takarmányozására felhasznált gabonafélék 
továbbá azokat a gabonaféléket is magukba foglalják, amelyeket ugyan humán élelmezési célra termesztettek, de azok végül 
nem rendelkeztek az elvárt élelmiszer-minőséggel, például a kenyérgyártáshoz szükséges fehérje- vagy gluténtartalommal.

Globális szinten az élelmiszer-termelő állatok takarmányának mindössze 13%-a alapul gabonaféléken, amelyek 
döntő hányadát a takarmányozási célra termesztett gabonaféle adják. Az EU-ban a gabonafélék aránya az állatok 
takarmányozásában 25%-ot tesz ki. Általánosságban véve az állatok takarmánybevitelének 86%-a emberi fogyasztásra 
nem alkalmas forrásokból származik, amelyek főleg cellulózban gazdag növényi anyagokból állnak.

Az állattenyésztési ágazat által jelenleg használt mezőgazdasági földterület nagysága 2,5 milliárd hektár, ami a világ 
mezőgazdasági területeinek körülbelül 50%-ának, és a teljes földterület körülbelül 20%-ának felel meg. Ezen területeknek 
a legnagyobb részét azonban a gyep (rét, legelő) teszi ki, közel 2 milliárd hektár területnagysággal.

Takarmányt előállító szántó területek

Az állatok számára történő takarmányok előállítására használt teljes szántóterület nagysága körülbelül 0,55 milliárd 
hektár, ami a világ teljes szántóterületének 40%-át teszi ki. Ezen földterületek nagy részét a gabonafélék termesztésére 
használják és a megtermelt gabona kétharmadát a monogasztrikus állatok, mint például a sertés és a baromfifélék 
fogyasztják. Az állatállományok takarmányozásához az olajipari termékek előállítása során keletkező melléktermékeket, 
például az olajosmag pogácsákat, vagy gabonafélék betakarítása során keletkező szalmát is felhasználják, amely 
növényeket megközelítőleg 0,13 milliárd hektár nagyságú termőterületről takarítják be. Mindössze 0,06 milliárd hektár 
annak a területnek a nagysága, amelyen gabona- és pillangósnövény-termesztés folyik szilázs készítés céljából, valamint 
takarmányrépát állítanak elő, és amely területet humán fogyasztásra alkalmas termékek előállításához szükséges növények 
termesztésére is hatékonyan lehetne használni.

Eu: önellátó fehérjeforrások

Az Európai Bizottság által 2022 novemberében közzétett, felülvizsgált EU takarmányfehérje-mérleg legfrissebb változata azt 
mutatja, hogy az EU önellátása valamennyi fehérjeforrás tekintetében az elmúlt három évben stabilan 77% körül alakult. Ennek 
ellenére az EU évente körülbelül 28 millió tonna szójalisztet importál. Ez a szám meglehetősen stabil volt az elmúlt 30 évben, 
az utóbbi években a melléktermékek nagyobb mértékű felhasználása miatt némileg csökkent. A szójababból készült termékek 
váltak világszerte a fehérjedús takarmány-alapanyagok elsődleges kereskedelmi forrásaivá, mércét szabva minden más növényi 
fehérjeforrás − főként más olajos magvakból, például repcéből és napraforgóból származó melléktermékek − számára.

A szójabab egyedülállóan magas pontszámot ér el számos kulcsfontosságú táplálkozási jellemző tekintetében, mint 
például az aminosavprofil, a fehérjekoncentráció, a tápanyagsűrűség, az emészthetőség és az ízletesség. Ezáltal kiváló 
minőségű fehérjeforrást jelent számos haszonállat takarmányának előállításához. Megfizethetősége, összetétele és teljes 
körű hozzáférhetősége miatt, beleértve az árfedezeti eszközök használatának lehetőségét is, mind a takarmány-előállítók, 
mint pedig a gazdálkodók számára első számú választássá válik.

(Forrás: Európai Állattenyésztés Hangja)
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5 I



  Az ukrán termékek vám-és
  mennyiségi korlátozás nélkül behozhatók
Az Európai Parlament strasbourgi plenáris ülésén jóváhagyta azt a megállapodást, amely szerint Ukrajna túlnyomórészt 
vám- és mennyiségi korlátozás nélkül hozhatja be az Európai Unióba a termékeit, köztük a mezőgazdasági termékeket 
további egy éven át – tájékoztatott az uniós parlament.

A strasbourgi közlemény szerint az EP-képviselők 428 szavazattal, 131 ellenszavazat és 44 tartózkodás mellett támogatták 
az ukrán mezőgazdasági termékekre kivetett behozatali vámok és kvóták felfüggesztésének meghosszabbítását 2025. 
június 5-ig, hogy – mint kiemelték – támogassák Ukrajnát a folytatódó háború közepette.

Az új rendelet értelmében az Európai Bizottság sürgős intézkedéseket hozhat, és bármilyen általa szükségesnek ítélt 
intézkedést elrendelhet, amennyiben az ukrán behozatal, különösen a mezőgazdasági termékek uniós behozatala miatt 
jelentős zavar keletkezik az EU, illetve a tagállamok piacain.

Közölték, az ideiglenes kereskedelmi liberalizációs intézkedések meghosszabbítása mellett az EU védelmet biztosít az 
uniós mezőgazdasági termelőknek, ugyanis az Európai Bizottság vészfékmechanizmust vezet be a különösen érzékeny 
mezőgazdasági termékek, nevezetesen a baromfi, a tojás, a cukor, a zab, a búza, a kukorica és a méz esetében. Ha e termékek 
behozatala meghaladja a 2021 második felében, valamint 2022 és 2023 egészében regisztrált mennyiség átlagát, a vámok 
újra kivethetők lesznek. Az új szabályokról szóló megállapodás részeként az Európai Bizottság ígéretet tett arra, hogy 
hamarosan tárgyalásokat kezd Ukrajnával a kereskedelem tartós liberalizációjáról, és az Európai Parlamentet továbbra is 
bevonja a tárgyalási folyamatba – írták.

A jelenleg érvényes kereskedelmi intézkedések június 5-én hatályukat vesztik. A rendeletet az EP jóváhagyását követően 
most az Európai Unió Tanácsának is el kell fogadnia, az új rendelet ezt követően azonnal hatályba léphet.

(Forrás: MTI)
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Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.

  A madárinfluenza vírus a teheneket és a tejet is fertőzi

A madárinfluenza, vagyis a madárinfluenza egy rendkívül halálos kimenetelű formáját igazolták az amerikai szarvasmarháknál 
Texasban és Kansasban közölte az amerikai mezőgazdasági minisztérium (USDA). Úgy tűnik, hogy a teheneket vadon élő 
madarak fertőzték meg, és néhány farmról elhullott madarakról érkezett jelentés. A vírust több esetben a beteg tehenektől 
gyűjtött pasztőrözetlen tejmintákban mutatták ki.

A pasztőrözés a vírusokat elpusztítja.

A szakértők egyetértettek abban, hogy „csak olyan tejben találták meg, amely súlyosan abnormális” - mondta Dr. Jim Lowe, 
az Illinois-i Egyetem Urbana-Champaign-i Állatorvosi Főiskolájának állatorvosa és influenzakutatója. Ezekben az esetekben 
a tejet sűrűnek és szirupszerűnek írták le, és nem is használták fel. Az minisztérium hozzátette: a tejüzemek kötelesek a 
beteg állatok tejét elvezetni és megsemmisíteni.

„Pánikra továbbra sincs ok” - mondta Stacey L. Schultz-Cherry, a St. Jude Gyermek és Kutatókórház virológusa és influenza 
szakértője. „Úgy tűnik, hogy ez csak egy újabb, a beteg vadmadarakkal való érintkezés miatti átterjedés.” Az esetek újabb 
aggasztó fordulatot jelentenek a globális madárinfluenza-járványban, amely az elmúlt néhány évben pusztította a vadon 
élő madárpopulációkat.

Új világjárványtól tartanak

Andrew Bowman, az Ohioi Állami Egyetem molekuláris epidemiológusa és influenza szakértője szerint az emlősök 
megfertőzése, amely új lehetőségeket ad a vírusnak a fejlődésre, mindig aggodalomra ad okot.

Az ügyben további vizsgálatok és elemzések folynak. „Ez egy gyorsan változó helyzet, és az USDA, valamint szövetségi és 
állami partnereink további friss információkat fognak közölni, amint az információk rendelkezésre állnak” - közölte az tárca.
A legújabb információk szerint jegesmedve is elpusztult a madárinfluenzától.

(Forrás: Agrárszektor)

Hírhozó
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Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.

  Kongatják a vészharangot
  Embert is ölt a madárinfluenza  

Jeremy Farrar, az Egészségügyi Világszervezet (WHO) vezető tudósa szerint óriási aggodalomra ad okot a madárinfluenza 
emberre való átterjedésének kockázata. Mint mondta, a madárinfluenza jelenleg terjedő a H5N1 variánsánál „rendkívül 
magas” lenne az emberek halálozási aránya. A tudós figyelmeztetett, hogy a jelenlegi, 2020-ban kezdődött járvány 
eddig már több tíz millió baromfi pusztulásához, leöléséhez vezetett, de az Egyesült Államokban nemrég már emlősök, 
szarvasmarhák, tehenek és kecskék között is terjedni kezdett.

Az amerikai hatóságok jelentették, hogy egy texasi szarvasmarha-tenyésztő felgyógyult a madárinfluenzából, s hat 
államban 16 csorda fertőződött meg a vadon élő madarakkal való érintkezés következtében. Jeremy Farrar attól tart, hogy 
az emlősök közötti terjedéssel a vírusnak - amely „új gazdát keres” - az emberről emberre terjedési képessége is kifejlődik.
Az eddigi jelentések szerint Kínában Vietnámban és Chilében emberhalált okozott a madárinfluenza.

A szakember szerint egyelőre nincs bizonyíték arra, hogy a H5N1 emberek között is terjedne. A tudós az aggodalmát abból 
vezette le, hogy amikor az emberek az elmúlt 20 évben állatokkal érintkezve fertőződtek meg, a halálozási arány rendkívül 
magas volt, ugyanis az embereknek nincs természetes immunitása a vírussal szemben. A WHO adatai szerint 2003 és 2024 
között világszerte 889 H5N1 okozta megbetegedést és 463 halálesetet jelentettek, ami 52%-os halálozási arányt jelent. 
Jeremy Farrar szerint ezért indokolt a fokozott figyelem, továbbá folytatni kell az erőfeszítéseket a H5N1 elleni vakcinák és 
terápiák kifejlesztésére, a vírus diagnosztizálására világszerte. Ha a vírus képes lenne emberről emberre terjedni, a világnak 
készen kell állnia az azonnal reakcióra- fogalmazott a WHO vezető tudósa.

(Forrás: Egészségügyi Világszervezet (WHO))
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  Óriási bravúr
  Sertésvesét ültettek emberbe

Egy sertés genetikailag módosított veséjét ültették át egy agyhalott emberbe, ami először mutatja meg: a sertésszervek 
genetikai módosítása lehetővé teheti, hogy azok megfelelően működjenek az emberben.

Ez a bravúros műtét a xenotranszplantációt (állati szövetek emberbe történő átültetése) mint életképes potenciális 
megoldást mutatja be a szervhiány okozta válságra, amely évente több ezer megelőzhető halálesetért felelős – írta Jayme 
Locke transzplantációs sebész és az Alabamai Egyetem munkatársai a Journal of the American Medical Association (JAMA) 
Surgery című szaklapban szerdán megjelent levelükben.

Ez az első alkalom, hogy az átültetett sertésvese kiszűrte a kreatinint – az izmok által termelt salakanyagot – a vérből, 
állítják a szerzők. A korábbi sertésből emberbe történő veseátültetési kísérletek vizeletet termeltek, de nem távolították el 
a kreatinint, ami azt mutatja, hogy a vesék nem működtek megfelelően.

A veseátültetések a leggyakoribb szervcserék, és az összes európai transzplantáció mintegy 62 százalékát teszik ki. 
A szervellátás azonban nem tudja kielégíteni a keresletet.

A szenzációval kapcsolatban megjelent esettanulmány bemutatja az „elvi bizonyítékát annak, hogy egy genetikailag 
módosított állatból származó szerv egy hétig képes helyettesíteni az emberi vese működését kilökődés nélkül, a 
hagyományos vesetranszplantációs gyógyszeres terápia alkalmazásával” – mondta Toby Coates, az ausztráliai Royal 
Adelaide Kórház transzplantációs igazgatója.

(Forrás: American Medical Association (JAMA) Surgery)
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  Világszenzáció
  Inzulinos tehéntej

A Biotechnology Journal című folyóiratban nem rég megjelent tanulmány szerint brazil kutatók létrehoztak egy genetikailag 
módosított tehenet, amely képes emberi inzulint termelni a tejében. Ezzel ő lett a világ első ilyen teljesítményre képes 
transzgenikus tehene. Mindehhez a kutatók egy transzgenikus tehenet hoztak létre úgy, hogy 10 tehénembrióba 
beillesztették a proinzulint kódoló emberi DNS egy szakaszát. (A proinzulin egy molekula, amelyből a C-peptid lehasadásával 
jön létre az inzulin.) Ezeket a módosított embriókat ezután normál tehenek méhébe ültették be, amelyek közül az egyik élő, 
transzgenikus borjút szült. A cél az volt, hogy proinzulint állítsanak elő, tisztítsák ki inzulinná, és onnan folytassák. De a 
tehén inzulint is termelt, körülbelül három az egyhez arányban a proinzulinnal szemben. A kutatók most azt tervezik, hogy 
újraklónozzák a tehenet, és végül remélik, hogy egy egész transzgenikus csordát hozhatnak létre. Ez véleményük szerint 
egy napon inzulinnal láthatná el cukorbetegek millióit világszerte. 

(Forrás: Biotechnology Journal, IFL Science)

  Agrártörvénycsomag:
  húsz törvény módosulhat 

Megjelent az „Egyes agrártárgyú törvények módosításáról szóló törvénytervezet”, 
amely 20 törvény módosítását foglalja magába.

Többek között változna:

• Illetékmentessé válthat a gazdaságátadás.

• A termőföld művelésből való kivonásakor ne csak a települési aranykorona átlagot vegyék figyelembe, hanem az országos 
 átlagot se haladhassa meg.

• Nem minősül majd a termőföld művelési ága megváltozásának az egységes kérelemben lehatárolt tájképi elem létesítése 
 és fenntartása.
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• Nem minősül majd időleges más célú hasznosításnak a földrészleten begyűjtött terménynek, vagy mellékterméknek, 
 illetve a terültre kijuttatni tervezett istállótrágyának az időszerű mezőgazdasági munkavégzésnek megfelelő módon és 
 időtartamban, de legfeljebb 6 hónapig a termőföldön történő átmeneti tárolása.

• Egyértelműsítésre kerül a „volt haszonbérlő” ranghely fogalma: a haszonbérlet lejárta után 1 évig áll fenn a „volt 
 haszonbérlői” ranghely.

• Ha a volt haszonbérlő a földhasználati jogviszonyba öröklés útján lépett be, a 3 évbe beszámít azon időtartam is, amely 
 alatt a földet az örökhagyó használta a törvényi előírásoknak megfelelően.

• A haszonbérleti szerződés a haszonbérlő által kötelezően alkalmazandó agrotechnikára, növénykultúrára vagy termelési 
 módszerre vonatkozó előírást nem tartalmazhat.

• Szigorú szankciója lehet annak, ha valaki úgy kerüli ki az előhaszonbérleti jogokat, hogy legalább 25%-kal beveszi a 
 cégébe a bérbeadót (ilyen esetben ugyanis kifüggesztés nélkül lehet földet bérelni), majd a szerzést követően később 
 kilépteti a cégből.

• Bekebelezésnél: ha az eljárás közben bármelyik tulajdonostárs elhalálozna, attól még az örökösére is kiterjednek az eddigi  
 eljárási cselekmények

• Gyorsított eljárásban rendezhetné az állam a legalább 15 éve elhunyt személyek földjeinek tulajdonjogi helyzetét (feltéve,  
 hogy a terület nem éri el az 5000 m2-t).

• A vad szabad mozgásának biztosítása érdekében a tartós telepítésű kerítések között legalább 10 méter távolságot kell hagyni.

• A vadászati napló- és teríték-nyilvántartás a vadászati hatóság ellenőrzési feladatának ellátása érdekében tartalmazni  
 fogja a vadász nevét, valamint a vadászjegy vagy vadászati engedély számát.

• Kiegészülne a Nemzeti Fajtajegyzék fogalma: Magyarországon állami elismerésben részesített növényfajták, szőlő klónok,  
 szaporításra egyedileg engedélyezett zöldség-, gyümölcs- szőlő és erdészeti fajták, tájfajták, valamint tájfajták, házikerti  
 fajták, valamint a hivatalos leírással rendelkező gyümölcsfajták lényeges adatait tartalmazó, évente közzétett jegyzék.

Bővebb információ valamit a teljes törvénytervezet itt érhető el.

(Forrás: Agroinform: Kucsera É.)
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  Csak a szántóföldi termelésünk nyugati színvonalú  

Az Agrárközgazdasági Intézet (AKI) közreadta a tesztüzemi rendszerének adatait, és összevetette a magyar mezőgazdaság 
teljesítményét az uniós átlaggal, ezen belül a keleti és a nyugati blokkal. 

Magas termelési költségek

Az összehasonlítást a 2016–2020 közötti öt év átlaga alapján tették meg. Ez alapján az egy hektárra jutó hozzáadott érték 
Magyarországon 17 százalékkal volt alacsonyabb az EU-átlagnál, a régi tagországokhoz mérve pedig már 29 százalék az elmaradás. 
Ott egy hektáron 1200 eurónyi érték termelődik meg, míg nálunk 850 euró. A velünk egy időben vagy később csatlakozott 
országokkal összevetve viszont jobbak vagyunk, az EU13 átlagában ugyanis csak 660 euró értékteremtés jut egy hektárra.
A különbség már nem magyarázható a közvetlen támogatások eltérő szintjével – mutatnak rá a kutatók. A régi tagországoktól 
ezen a téren már nem számottevő a lemaradásunk (nálunk 375,24 euró/ha a támogatás, az EU14-ben pedig 390,91 euró/
ha). Az uniós átlagtól (367,05 euró/ha) pedig több támogatást kapunk egységnyi területre vetítve. A költséghatékonyság 
terén viszont nagy az elmaradásunk. A magyar üzemekben 1 euró termelési értéket 65 eurócent ráfordítással állítanak 
elő, míg az uniós átlag 59 eurócent. Csak a kertészeink termelnek költséghatékonyabban, mint az EU-átlag, a szántóföldi 
növénytermesztés az átlagot hozza, míg az állattartók és az ültetvényes gazdálkodók jóval le vannak maradva.

Gyenge a technológiai háttér

Az egy hektárra jutó állóeszközérték az EU átlagában is több mint 10 ezer euró, míg nálunk az 5 ezer eurót sem éri el. Különösen 
szomorú, hogy még a később csatlakozott tagállamok átlagosan 5700 eurós eszközértékét sem érjük el. Az ültetvényeink 
technikai-technológia felszereltsége ezekkel a tagállamokkal összevetve is egészen kétségbeejtő (lásd táblázat).

Bár nem vagyunk túlgépesítve, az embereink viszonylag hatékonyan termelnek. A mezőgazdaság egészét tekintve az EU27 
átlagától 9 százalékkal magasabb az egyéves munkaerőegységre jutó nettó hozzáadott érték Magyarországon. A velük 
együtt vagy később csatlakozott országokhoz mérten pedig 2,3-szor több értéket állít elő egy dolgozó. A régi tagállamok 
átlagától azonban 22 százalékos lemaradásban vagyunk.

Példamutató szántóföldi növénytermesztés

A növénytermesztésben a szántóföld húzza fel az eredményeinket, itt termelékenységben és költséghatékonyságában 
is a nyugati színvonalat hozzuk. Ha mindehhez hozzátesszük, hogy a nyugati államok nagyjából csak annyival állítanak 
elő több értéket egy hektárnyi szántón, amennyivel több támogatást kapnak rá, miközben 2,3-szor drágább gépparkot 
üzemeltetnek rajta.

(Forrás: Mezőhír)
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  Világtendenciák
  Üzemméret és hatékonyság

A magyar tejtermelés még az EU-ban sem számít nagynak, de a tejtermelő farmok átlagos mérete alapján előkelő 
helyen állunk. A világban azonban elképesztő megalománia tört ki az egyre nagyobb állattartó telepek kialakításában. 
Az ok: a hatékonysági verseny. Ha ránézünk a világ legnagyobb tejtermelő telepeinek listájára, akkor akár elképesztőnek, 
elgondolkodtatónak is nevezhető adatokat látunk.

A tíz legnagyobb tejfarm fele például Kínában található. A többi Szaúd-Arábiában, Oroszországban és az USA-ban működik.

• A legnagyobb tejfarmok tejtermelés (millió tonna/év) és állatlétszám alapján
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(Forrás: IFCN)

A tejipar a világ egyik leggyorsabban koncentrálódó iparága. A húsz vezető tejipari vállalat együttes forgalma 21 százalékkal 
nőtt egy év alatt euróban mérve, viszont dollárban mindössze 7 százalékkal.

(Forrás: Agrokép, Fórián Z.)

13 I



  Az EU hallgatott a gazdákra
  Lazítanak a Közös Agrárpolitika szabályozásán

A gazdálkodók által felvetett aggodalmakra válaszul az Európai Tanács jóváhagyta a közös agrárpolitika (KAP) egyes 
szempontjainak célzott felülvizsgálatát.

A felülvizsgálat érinti a KAP stratégiai terveinek végrehajtásával kapcsolatos problémákat, enyhíti a gazdálkodók 
adminisztratív terheit, és nagyobb rugalmasságot biztosít számukra a KAP-ban környezetvédelmi feltételeinek betartásában. 
A jóváhagyott változtatások közé tartozik a KAP stratégiai terveinek és a finanszírozást, irányítást és monitoringot szabályozó 
rendeletek módosítása. A helyes mezőgazdasági és környezeti állapotok (HMKÁ) szabványainak kiigazítása között szerepel 
a nagyobb rugalmasság a talajtakarással kapcsolatban az érzékeny időszakokban, és a vetésforgó alternatívájaként a 
termésdiverzifikáció alkalmazása.

Ezenkívül a 10 hektár alatti kisgazdaságok mentesülnek a KAP-megfelelőséggel kapcsolatos ellenőrzések és szankciók alól, 
az adminisztratív költségek csökkentése és a környezetvédelmi célok fenntartása mellett.

(Forrás: Agrárágazat: Kohut Z.)

  Új korszak
  Kékenergia a hullámokból

A Dél-Kínai Központi Egyetem (CSU) kutatói rájöttek, hogy egy viszonylag egyszerű megoldással a ma ismert és alkalmazott 
eljárásokhoz képest legalább dupla annyi energiát tudnak kinyerni a tengeri hullámokból, mint amennyit jelenleg hasznosít 
az energiaipar.

A tenger és az óceán hullámai éjjel-nappal jelentkeznek, az apály-dagály jelenség pedig még náluk is nagyobb erejű lehet, 
ezért a világon elég sokféle hullámenergia-átalakító (WEC) típussal próbálják meg kiaknázni a természetes energiaforrást. 
A kínaiak most egy cső alakú hullámenergia-átalakítóval értek el áttörést - az eszközt folyadék-szilárd triboelektromos 
nanogenerátornak (TENG) nevezték el. A működési elve egyszerűbb, mint a neve: a kulcs egy szilárd cső belsejébe rejtett 
folyékony oldat mozgása.

A cső belsejében elhelyezett elektródák az áramló víz mechanikai energiáját alakítják elektromossággá. Egy ehhez hasonló, 
hullámokra fektetett eszköz valóban képes lenne tiszta energia folyamatos előállítására. Az ok, amiért az ehhez hasonló 
technológiákat korábban nem sikerült felskálázni, nem más, mint az egyelőre gyenge teljesítmény. A CSU kutatói ennek a 
problémának a kijavítására összpontosítottak és egyszerű megoldást találtak rá: másképpen helyezték el a készülékben az 
energiagyűjtő elektródát.

A kutatók biztosak benne, hogy az immáron bizonyított elmélettel lerakták a nagyméretűre skálázható, újgenerációs 
hullámenergia-gyűjtő eszközök alapjait, amelyekkel egy napon a mainál sokkal nagyobb mennyiségben lehet majd 
kinyerni az óceánok termelte megújuló energiát. Alternatív felhasználási módként a kutatók hozzátették, hogy a rendszer 
az energiatermelésen túl a víz alatti vezeték nélküli kommunikációt is támogathatná.

(Forrás: Üzletem, Gábor J.)
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  Tervek
  Az Európai Unióban is napirenden a talajvédelem
A „Talajegészség irányelv”, vagy teljes és hivatalos nevén a Talaj állapotának felügyeletéről és a talaj ellenállóképességéről 
szóló irányelv tervezet tárgyalása jelenleg is zajlik az Európai Unió szintjén. Az egyeztetésekben Magyarország is részt vesz 
a hazai szakminisztériumok és szakintézmények (például a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK) bevonásával. Az irányelv 
célja egy egységes és átfogó uniós talajvédelmi politika megteremtése.

Egységes cselekvés

A talajdegradáció az EU összes országát érinti, határokra való tekintet nélkül. Az Európai Unió talajainak 60-70% százaléka 
már nem egészséges, a talajaink 13%-a szenved igen komoly eróziótól, amely 1.25 milliárd euró/év terményveszteséget 
okoz. A talajkivonások (a talajok végleges kivonása a mezőgazdasági használatból, vagy a talajok végleges beépítése, 
burkolása) 78%-a mezőgazdasági területen megy végbe. 7.4 millió tonna szén-dioxid veszteség történik évenként a 
termőföldön EU szinten, azaz elvész, elég ennek a szervesanyagtartalma. A dél- és kelet-európai talajok 25%-ánál komoly 
az elsivatagosodás kockázata. Ezek igen komoly tényadatok és ebben a mezőgazdaságnak is szerepe van.

A jogszabály tervezet rendszeres talajmegfigyelési kötelezettséget ír majd elő a tagállamok számára és a mezőgazdasági és 
nem mezőgazdasági talajokra egyaránt vonatkozik majd. 

(Forrás: Agrárszektor)
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  Elcsendesített gének
Érdekes tudósítást közölt egy újszerű génsebészeti eljárásról az agrilifetoday.tamu.edu. A növénynemesítők több országban 
egyre gyakrabban használják a géncsendesítésnek is nevezett RNS-interferenciát (röviden RNSi) a növényfajok bizonyos 
tulajdonságainak módosítására.

Lényege (nagyon leegyszerűsítve) az, hogy a kutatók a növények egyes génjeit elcsendesítik, és ezzel kikapcsolják azok 
nemkívánatos funkcióit anélkül, hogy a gént kioperálnák.

Az RNSi alkalmazásának úttörői közé tartozik többek között a Texas A&M AgriLife Research amerikai vállalat. Több mint 25 
évvel ezelőtt (amikor még nem használták az RNSi kifejezést) ezzel a technológiával sikerült elérni a paradicsombogyók 
késleltetett puhulását és a papaya ringspot vírus elleni védelmét.

Az azóta eltelt időben a kutatók alaposan tanulmányozták a technológia alkalmazási lehetőségeit, és megállapították, 
hogy az hatékony védelmet nyújthat a vírusokkal és a növényi sejteket megtámadó egyéb kórokozókkal szemben, éspedig 
környezetbarát módon. Texasban az RNSi segítségével  ultra-alacsony gosszipoltartalmú gyapotmagot állítottak elő, így az 
abból készült olaj az olívaolajhoz közeli minőségűvé vált.

Mértékadó vélemények szerint, a jövőben ennek a technológiának a szélesebb körű alkalmazására lehet számítani.

(Forrás: Agroinform: Tóth E.)

  Műanyagbontó algák
Növényi alapú, 97 százalékban lebomló műanyaggal álltak elő a tudósok. Algából készült anyag jelentheti az alternatívát 
a kőolajalapú műanyag kiváltására. Forradalmi módon venné fel a harcot a mindent beborító mikroműanyagokkal egy 
tudóscsoport: növényi alapú műanyaggal rukkoltak elő. A projekt még folyamatban van, de a fejlesztők szerint az eddigi 
eredmények nagyon biztatók – írja a prove.hu. Az új biopolimert TPU-FC1-nek hívják.

Forradalmi módon venné fel a harcot a mindent beborító mikroműanyagokkal egy tudóscsoport: növényi alapú műanyaggal 
rukkoltak elő. A projekt még folyamatban van, de a fejlesztők szerint az eddigi eredmények nagyon biztatók – írja a prove.hu. 
Az új biopolimert TPU-FC1-nek hívják.

A TPU-FC1 egy növényi alapú műanyag, amely 200 nap alatt 97 százalékban lebomlik. A javarészt algából készült anyagot 
a Kaliforniai Egyetem és egy anyagtudománnyal foglalkozó cég, az Algenesis kutatói kísérletezték ki. Céljuk az volt, hogy 
fenntartható alternatívát kínáljanak a kőolajalapú műanyag kiváltására.

A környezetvédők már régóta hangoztatják, hogy baj lesz abból, hogy ennyi műanyaghulladékot termel az emberiség, 
tavaly nyáron azonban újabb tudományos bizonyíték támasztotta ezt alá.

Egyes területeken egy köbméter víz 1884 mikroműanyag-darabkát tartalmazott, 18-szor többet, mint a 2017-2018-ban.

Tudomány
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  Otthoni munka Európában és Magyarországon 
Az Európai Unióban a 2019-es 14,4%-ról 2021-re 24%-ra ugrott az otthoni munkát végző foglalkoztatottak aránya a 15-64 
évesek körében, míg Magyarországon 4,6%-ról 13,3%-ra nőtt az arány a megadott évek között. 2022-ben az EU-ban és 
Magyarországon is csökkent az otthonról (is) dolgozók aránya, rendre 22,5%-ot, ill. 10,6%-ot tett ki. Amellett, hogy egyre 
több munkahelyre hívják vissza irodai munkára a dolgozókat, terjed a „work from anywhere”, vagyis dolgozz bárhonnan elv 
is - írja az Oeconomus.

Távmunka és a home office

A Munka Törvénykönyve szerint „távmunkavégzés a munkáltató telephelyétől elkülönült helyen rendszeresen folytatott 
olyan tevékenység, amelyet számítástechnikai eszközzel végeznek és eredményét elektronikusan továbbítják„. Tehát 
távmunka esetén a munkát nem a szokásos helyen, vagyis a munkáltató székhelyén, telephelyén végzik, hanem sok 
esetben otthonról, de ez nem szükségszerűen van így. Továbbá a távmunkánál a munkavégzés információtechnológiai 
és informatikai eszközzel történik, és a munkavégzés eredménye is elektronikus eszközzel jut el a megjelölt helyre. 
A távmunkával szemben a home office nincs külön nevesítve a Munka Törvénykönyvében. A home office, vagyis otthoni 
munkavégzés és a távmunka között annak rendszeressége a különbség: a rendszeres, állandó otthoni munkavégzés jogilag 
távmunkának minősül. A home office eseti jelleggel fordul elő, általában hibrid formában, irodai és otthoni munkavégzésben 
felváltva.

Mellette és ellene

Az otthoni munkavégzés jelentős könnyebbséget és kényelmet jelenthet a munkavállalónak, időt és pénzt takarít meg, 
hogy nem kell az irodába beutazni. Ezáltal javulhat a munka-magánélet egyensúlya is. Továbbá az otthoni munkavégzés 
mindkét fél számára költségmegtakarítást, egyszerűbb fenntarthatóságot jelenthet.

Ugyanakkor a munkahelyi közösség hatékony építése, a jobb ellenőrizhetőség miatt egyre inkább kérik a munkáltatók a 
munkavállalókat, hogy térjenek vissza az irodába, akár hibrid formában is (az irodai és otthoni munka megosztása adott héten).

A munkaadók körében felmerülhetett kérdésként továbbá a munkavégzés hatékonysága (pl. kommunikáció, készséges, 
képességek fejlesztése), a dolgozók termelékenysége otthoni munkavégzés közben – az otthoni munkavégzés 
hatékonysága viszont vita tárgyát képezi a szakértők körében. Továbbá a munkavállalók lelki problémáinak megelőzése (pl. 
magány, depresszió, szorongás) is előtérbe kerülhet, amikor visszahívják őket az otthoni munkavégzésből.

Friss elemzés
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Ellentétes trendek

1. Egyre több munkáltató hívja vissza fokozatosan a munkavállalóit az irodába. Ezt mutatja, hogy 2021-ről 2022-re csökkent  
 az otthonról dolgozók aránya az EU-ban, 24%-ról 22,5%-ra mérséklődött az értéke.

2. Mindeközben vannak olyan vállalatok is, ahol a „work from home” (dolgozz otthonról) helyett már a „work from anywhere”,  
 azaz a dolgozz bárhonnan elvet követik.

A home office lehetősége a jövőben is fontos maradhat, sőt erősödhet is a munkavállalók motivációinak körében, ahogy a 
fiatalabb generációk fokozatosan lépnek be a munkaerőpiacra. 

Otthoni munkavégzés Magyarországon

Magyarországon is a koronavírus-járvány hozta el nagyobb mértékben az otthoni munkavégzés elterjedését: míg 2019-
ben a foglalkoztatottak 4,6%-a dolgozott otthonról (időnként vagy rendszeresen), addig ez az arány 2020-ra 11%-ra, 2021-
re pedig 13,3%-ra nőtt.

2022-ben ugyanakkor csökkent az otthonról dolgozók aránya 10,6%-ra, vagyis idehaza is egyre több munkavállalót 
hívtak vissza az irodába dolgozni, ahogy a koronavírus-járvány fokozatosan lecsengett (az időnkénti és a rendszeresen 
otthonról dolgozók aránya is csökkent 2022-re). A férfiak és a nők közel azonos arányban dolgoztak otthonról 2022-ben 
Magyarországon (férfiak: 10,3%, nők: 10,8%).

Végszó

A fejlettebb, vagyis magasabb GDP/fővel rendelkező tagállamban valószínűbb, hogy arányaiban többen dolgoznak 
otthonról (is) a foglalkoztatottak. Ahol pedig alacsonyabb a fejlettség, kisebb az egy főre jutó GDP, abban a tagállamban 
kevésbé gyakori az otthoni munkavégzés.

(Forrás: Növekedés)

18 I



Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.

Hitelesen • Gyorsan • Röviden

Távirat

 Halálos kullancsveszély

Új, halálos kullancsfajta, a hyalomma jelent meg Magyarországon, ami gyorsabb és veszélyesebb, mint más kullancsfajták. 
ezek a rovarok a tavaszi meleg hatására egyre aktívabbak, ezért nagyon kell figyelni rájuk.

 Parkinson-kór növényvédőszertől

A sok növényvédő szertől nő a Parkinson-kór kialakulásának kockázata – figyelmeztetett Facebook-posztjában a Rizikometer. 
Az élelmiszeripari trendekkel és kockázatfigyeléssel foglalkozó csapat egy viszonylag friss tanulmány eredményeire 
hivatkozva állította ezt. A vizsgált területen beazonosított 65-féle peszticid közül 14 esetében „erősen gyanítható”, hogy 
növeli a Parkinson-kór kialakulásának esélyét. A legerősebb összefüggést a szimazinnal, az atrazinnal és a lindánnal találták. 
A szimazin gyakori használata 36, az atraziné 31, a lindáné pedig 25 százalékkal növelte a rizikót. Egyébként korábbi 
vizsgálatok már a növényvédő szerek használata és az Alzheimer-kór, illetve más neurodegeneratív betegségek kialakulása 
között is találtak összefüggéseket.

 Tiltólistán az energiaital

A parlament előtt a törvény, amely megszüntetné az energiaitalok eladását kiskorúaknak. Aki megsérti a szabályt, annak 
átmenetileg bezárhatják a boltját. Tilos tizennyolcadik életévet be nem töltött személy részére a népegészségügyi 
termékadóról szóló törvényben meghatározott energiaitalt értékesíteni, illetve kiszolgálni.

 Drámaian csökken a vízhozam

A globális klímaváltozás, a felmelegedés hatására a 21. század végére a Kárpát-medencében az átlaghőmérséklet akár 
3,5 Celsius-fokkal is emelkedhet. A nyári hónapok még intenzívebb felmelegedése, valamint a csapadékos és a csapadék 
nélküli időszakok szélsőséges váltakozása várható. A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK) szerint az utóbbi tíz évben az 
azt megelőző harminc esztendőhöz képest hazánk folyóinak vízhozamai csökkenő tendenciát mutatnak:

• a Tisza esetében 30, 
• a Duna esetében mintegy 10 százalékos a visszaesés. 

A felszíni vízhiány pedig a felszín alatti víztartalékainkat emészti fel; elsődleges gazdasági és társadalmi érdek ezen 
folyamatok káros hatásainak mérséklése.

19 I



Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.Távirat • Hitelesen • Gyorsan • Röviden

 Klímagyilkos SF6

A szén-dioxid annak gyakorisága miatt nem véletlenül a legfőbb okozója a klímaváltozásnak, másról sem szól napjaink 
zöldpolitikája, minthogy az ezt kibocsátó tevékenységeket kell minél drasztikusabban visszafogni. Van azonban egy 
másik gáz, ami bár (szerencsére) jóval kevesebb mennyiségben jut a légkörbe, most mégis arra figyelmeztetnek egy 
kutatás készítői, hogy a jövőben ez fokozódhat – írja a Zöld Pálya. A kén-hexafluorid (SF6) ugyanis az említett kutatás 
szerint 24 ezerszer erősebb üvegházhatású, mint a szén-dioxid.

Ez egy színtelen, szagtalan gáz, amit nagy mennyiségben használnak elektromos eszközök gyártásához, gépjárművek 
gumiabroncsának feltöltéséhez, valamint ablakok hangszigeteléséhez. A kutatók szerint a növekvő villamosenergia 
szükséglet miatt azonban több juthat belőle a légkörbe az eddiginél, ami azért problémás, mert az SF6 amellett, hogy 
az üvegházhatása több tízezerszer nagyobb a szén-dioxidnál, akár 800-3000 éven keresztül meg is marad a légkörben.

 EU: villamosenergia-reform

Az új szabályok megvédik a fogyasztókat az áringadozásoktól. A fogyasztóknak joguk lesz hozzáférni a rögzített 
áras vagy a dinamikus áras szerződésekhez, és tájékoztatást kapnak majd az általuk kötött opciókról. A szállítók nem 
változtathatják meg egyoldalúan a szerződési feltételeket. A tagállamok megtilthatják a szolgáltatóknak, hogy a 
kiszolgáltatott fogyasztók áramellátását megszakítsák, többek között a szolgáltatók és a fogyasztók közötti viták során.

 EU: hamisítás elleni eszköztár

Az Európai Bizottság ajánlást fogadott el az offline és online hamisítás elleni küzdelemről, valamint a szellemitulajdon-
jogok érvényesítésének megerősítéséről. A hamisítás elleni uniós eszköztárként is ismert ajánlás célja, hogy előmozdítsa a 
jogtulajdonosok, a szolgáltatók és a bűnüldöző szervek közötti együttműködést, miközben ösztönzi a bevált gyakorlatokat, 
valamint a modern eszközök és technológiák használatát – olvasható a Bizottság közleményében. A hamisítás elleni hatékony 
eszközök alapvető fontosságúak a szellemi tulajdon védelme, a fogyasztói biztonság és az innováció szempontjából.

 Szabadulnak a termőföldtől

A több éven át tartó drágulás után zuhanórepülésbe fordult több vármegyében a szántóföld ára: az Agrotax Kft. tavalyi 
földpiacról készített elemzése szerint Békéstől Csongrádon át Somogyig öt vármegyében jelentősen csökkent, Veszprém 
vármegyében pedig csaknem 11,6 százalékkal esett a szántók átlagára – írja az mfor.hu. Tavaly hektáronként átlagosan 100 
ezer forint veszteséget okozott a gabona- és az ipari növények termelése. „Ha ehhez hozzávesszük a hektáronkénti átlagosan 
80 ezer forintos földbérleti díjat, horribilis lett a ráfizetés”. Az EU-s államok között nálunk a legmagasabbak a növénytermesztés 
költségei, s legalacsonyabbak a terményárak. A veszteséges termelés következtében mind nehezebb a termőföldet bérbe adni. 
A kistermelők – becslések szerint – egytizede már fel is hagyott a gazdálkodással. Magyarországon kétmillió földtulajdonos 
van, miközben az MVH-adatok szerint mindössze 170 ezer fő az aktív agrártermelő. (Máhr A.)
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 Magyarország tengeri kikötőt létesít

Magyarország egy 300 méter hosszú partszakasszal rendelkező 32 hektáros területet vásárolt meg Trieszt kikötőjében 31 
millió euróért, 60 éves koncessziós szerződés keretében. Mintegy kétmillió tonna, avagy 78 ezer konténer lesz évente.

 Földhő az új energiaforrás

Magyarországon a földi hőáram, egyszerűsítve a Föld belsejéből kiáramló hő intenzitása, európai szinten kimagasló. 
Elsősorban fűtésre és hűtésre hasznosítható. Ahogy azonban jelenleg használjuk ezeket a rendszereket, az nem fenntartható.
A közvetlen hőhasznosítás fejlesztési feltétele a visszasajtolás intenzifikálása.

 Kukoricából biogáz

A Pannonia Bio évente több mint egymillió tonna takarmánykukoricát és 2023 óta háromszázezer tonna árpát vásárol fel 
szinte teljes egészében magyar gazdáktól, amiből különféle fehérje takarmány- és élelmiszeripari alapanyagokat, valamint 
bioetanolt gyártanak. A vállalat dunaföldvári üzemében a gabonafeldolgozás során kiválasztott rostból köztes termékként 
biometán készül, amelyet az E.ON Hungária csoporttal közös fejlesztés keretében a hazai földgázhálózatba juttatnak.

A fejlesztés energetikai és környezeti fenntarthatósági szempontból is fontos, az energia zöld forrásból, maradék növényi 
rostokból származik, és azonnal, helyben hasznosul, nincs szükség további szállításra. A biogázt maga a termelőüzem is 
felhasználhatja, de a felesleg a kiépített gázvezetéken keresztül a környéken élőkhöz is eljuttatható.

 Glutation a csodaszer

A glutation az utóbbi idők egyik „legsztároltabb” molekulája, gyakorlatilag minden életfunkcióra (jó) hatással van. A 
glutation a szervezetben megtalálható egyik legfontosabb és legerősebb antioxidáns. Az antioxidánsok megkötik a szabad 
gyököket és csökkentik a rák kialakulásának kockázatát.

 „Betanított” katicabogár

Ausztrál kutatók két katicafajt vizsgáltak meg, amelyek levélbolhairtókká válhatnak. Az egyik faj egy Ausztráliában őshonos 
katica, a mi hétpettyesünk rokona, a Coccinella transversalis volt, a másik egy nálunk is élő, őshonos faj, a tizenhárompettyes 
katica (Hippodamia variegata), amely már Ausztráliában is elterjedt. Kísérleteket végeztek a katicákkal, hogy mennyire 
lehetnek ádáz ellenségei ezeknek a levélbolhának.

Olyan rovarokat gyűjtöttek, melyek addig soha nem találkoztak ezzel a levélbolhával, majd a katicák utódain végezték 
el a vizsgálatokat. Egy részüket lárvakoruktól kezdve a levélbolhákkal etették, másik részüket a katicák által már ismert 
levéltetvekkel. Később ezeket a példányokat paradicsomnövényeken engedték el, amelyeken volt levéltetű és levélbolha 
is, és felmérték, melyikből mennyit vadásztak le.

Azaz a biológiai védekezésben „betaníthatók” a katicák, hogy célzottan, egy bizonyos kártevő ellen lehessen őket használni. 
Ez a tenyésztett katicákra vonatkozik, amelyeket a farmerek növényvédelmi céllal megvásárolhatnak.
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 Gabonalegyek védik a gabonát

Ausztráliában a csigák évről évre óriási (mintegy 6 millió dolláros) károkat okoznak az ország gabonavetéseiben, és 
különösen a tengerparti, illetve nagyobb csapadékkal ellátott körzetekben erősen lerontják a termesztés jövedelmezőségét. 
Helyi kutatók ennek elhárítására különböző parazita legyek állományait telepítik a gabonavetések körzetébe. Az illetékes 
hatóságok 20 évvel ezelőtt engedélyezték az ilyen legyek szabadba bocsátását az országban. Ezek egy részét jelenleg helyben 
szaporítják, az Adelaide-i Egyetem, valamint a Dél-Ausztráliai Kutató- és Fejlesztési Intézet (SARDI)  szaktanácsadói által 
szervezett védekezési programok keretében azonban Franciaországból származó húslegyeket (Sarcophaga villeneuveana) 
és egyéb parazitákat is bevetnek.

 A rovarriasztó piros szín

Egyes növényi kártevők igen ellenállóvá váltak a növényvédő szerekkel szemben, egy új módszer azonban óriási segítséget 
jelenthet a velük szembeni védekezésben. A rovarhálók segítenek megakadályozni, hogy a kártevők fizikailag elérhessék 
a növényeket. Ezek a hálók általában fehérek vagy feketék, és most kiderült, hogy a legfontosabb tulajdonságuk éppen a 
színük. Ezért japán kutatók most egy piros rovarhálót készítettek, ugyanis 2015-ben észrevették, hogy sokkal kevesebb a 
tripsz a növényeken, ha a növényt piros fénnyel világítják meg.

 Szintetikus cukor

Az Oszakai Egyetem kutatóinak a világon elsőként sikerült – különböző baktériumok segítségével – szintetikus úton cukrot 
előállítaniuk. Ennek a technológiának a finomítása és elterjesztése hatalmas területeket szabadíthat fel élelmiszernövények 
termesztésére, bár a szintetikus cukor nem egyhamar (az első években biztosan nem) lesz képes fedezni az ipari (üzemanyag 
és vegyipari célú) globális cukorhasznosítás évente több mint 170 millió tonnás igényeit.
Az eljárás mindenképpen csökkenti a világban jelenleg felhasznált öntözővíz, műtrágyák és növényvédő szerek 
mennyiségét, illetve az időjárás kedvezőtlen hatásait.
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 Kávé szövettenyésztésből

A kávécserje vegetációs periódusa közel fél évig tart, vagyis évente kétszer lehet kávébogyókat szüretelni. Az izraeli Pluri 
cég ugyanakkor – mintegy 10 éves kísérletsorozattal – bebizonyította, hogy a kávénövényből kimetszett sejtekből a 
más (nagy értékű vagy nagyobb kockázattal termeszthető) fűszer- és gyógynövény fajoknál széles körben, kereskedelmi 
szinten alkalmazott szövettenyésztéssel mintegy három hét alatt kávészemeket lehet előállítani, amelyekből a termesztett 
babkávéval azonos értékű ital főzhető.

A Pluri – a növényi és állati szövettenyésztésben szerzett tapasztalatai alapján – már egy olyan rendszert fejlesztett ki, amely 
laboratóriumban akár 1.000 kávécserje termését képes helyettesíteni. A kávészemek laboratóriumi előállítási költségeiről a 
cikk nem közöl becslést, mivel azt egyelőre csak Izraelben, Franciaországban és Kaliforniában, kis méretekben alkalmazzák. 

 Biogél gyümölcstartósító

A Novoszibrszki Műszaki Egyetem munkatársai tisztán szerves polimer anyagok elegyéből olyan biogélt dolgoztak ki, 
amely a friss gyümölcsök felületén egy vékony bevonatot alkotva, szobahőmérsékleten is jelentősen meghosszabbítja 
azok eltarthatóságát. A gyümölcsillatot árasztó bevonat a betakarítás előtt akár a fán is vagy az osztályozás során is 
felhordható a gyümölcsökre, fogyasztás előtt pedig vízzel könnyen le lehet mosni, de az emberi szervezetbe kerülve sem 
okoz semmiféle károsodást. A gélt eddig almán és mandarinon kipróbálva megállapították, hogy azok eltarthatósága a 
kezeletlen gyümölcsökhöz viszonyítva, mintegy háromszorosára, azaz három hétre terjedt ki. Később más gyümölcsökre is 
megvizsgálják a szer hatását.

 Repülő gyümölcsszedő robot

Az izraeli high tech vállalat, a Tevel autonóm repülő robotokat kínál a gyümölcs-betakarításhoz, csattanós választ adva 
a munkaerőhiány égető kérdésére. A futurisztikus robotok máris átalakítják a gyümölcsbetakarítási gyakorlatokat a 
gyümölcsösökben szerte a világon, Olaszországtól az Egyesült Államokig, Chiléig, Izraelig. A repülő autonóm robot az 
egyetlen a világon, amely fizikailag kölcsönhatásba lép a növényekkel és folyamatosan ki-be repül a fák ágai közt sérülés 
nélkül. A Tevel forradalmi innovációja világszerte 11 szabadalmat kapott.
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 Repülő furgon

A floridai LuftCar a Fülöp-szigeteki eFrancisco Motor Corporationnel (eFMC) kötött megállapodást teljesen új és 
innovatív közlekedési megoldások fejlesztésére, márkaépítésére és piacra vezetésére. Az együttműködés az eFMC közúti 
platformjainak légi szállításra alkalmassá alakítására, egyben olyan fejlett repülő járművek építésére összpontosít, amelyek 
nem csak kialakításukkal, hanem hidrogénhajtással igyekeznek megnyerni a piaci szereplőket, a védelmi, regionális 
közlekedési, rekreációs, egészségügyi és más iparágakban.

 Fémhulladékból hidrogén

A hidrogénnel kapcsolatos kihívások (különösen a fosszilis tüzelőanyagokra és a drága nemesfémekre, például a platinára 
való támaszkodás) megoldására törekedve a tudósok kifejlesztettek egy módszert, amivel a fémhulladék katalizátorrá 
alakítható és alkalmassá válik arra, hogy vízből hidrogént állítson elő. A módszert a Nottinghami Egyetem Kémiai Iskolájának 
és Mérnöki Karának kutatócsoportja igazolta: kiderült, hogy az olcsón, nagy mennyiségben beszerezhető fémhulladék a 
hidrogéngyártás hatékony katalizátoraként újrahasznosítható.
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Monitor    Hitelesen. Gyorsan.Múlt kor
Talajművelés
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Monitor    Figyel, jelez, nyomonkövet.

I  Forrás

Híreket nem kommentálunk!


